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\\\    Grodzisk Mazowiecki 
– Pod szkołą pełno 
rowerów s. 4

\\\    Nadarzyn  
– Park  
na 20 hektarach s. 4

\\\    Pruszków 
– Nauka  
w kontenerach s. 5

\\\    Historia 
– Szpital  
w Tworkach s. 8

\\\    Piastów 
– Dobre wieści s. 9
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Koniec marzeń 
o modernizacji targu 

Jest ściernisko, 
a będzie…

\\\ MILANÓWEK

Kiedy rada miasta przekazała 
2 mln zł z planowanej 
modernizacji targowiska 
miejskiego na budowę OSP, 
mieszkańcy ucieszyli się, 
że będzie nowa siedziba 
dla strażaków. Niepokoją 
się jednak o modernizację 
targowiska. 

Od dwóch lat toczące się spory wo-
kół modernizacji miejskiego targo-

wiska zakończyły się niczym.Zdaniem 
burmistrza Piotra Remiszewskiego, 
miasto nie tylko straci milionową re-
fundację, ale może też ponieść znaczne 
koszty zerwania umowy na tę inwesty-
cję. Jakie one będą? To zależy od tego, 
jakie koszty realizacji umowy poniosło 
do tej pory konsorcjum, które miało 
modernizację przeprowadzić. – Wyko-

nawca miał przygotować dokumenta-
cję projektową – mówi wiceburmistrz 
Marcin Bąk. – A więc będziemy musieli 
za nią zapłacić. To nie będzie znacz-
na suma. Mogą jednak do tego dojść 

ewentualne roszczenia z tytułu prawa 
cywilnego, jeśli wykonawca uzna, że 
np. nie brał innych robót, bo czekał na 
tę inwestycję i poniósł w związku z tym 
znaczne straty. – dodaje.

Pierwsze prace na terenie inwestycji
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Miejskie Targowisko w Milanówku jest ostatnim w tej części Mazowsza, które 
nie zostało zmodernizowane

\\\ NADARZYN
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\\\ NADARZYN

Rozpoczęły się prace  
związane z budową 
przedszkola w Wolicy. Za rok 
placówka ma przyjąć dzieci.

W marcu br. informowaliśmy, że 
nadarzyński samorząd szykuje 

się do budowy przedszkola w Wolicy 
przy ul. Złotego Kłosa. Wówczas gmi-
na ogłosiła postępowanie przetargo-
we. Przypomnijmy, że zakres zadania 
obejmuje zaprojektowanie i budowę 
przedszkola. Do urzędu wpłynęły czte-
ry oferty. Zwycięska opiewała na kwotę 
12,8 miliona złotych.

Roboty wystartowały, koparki po-
jawiły się na terenie. – Tu na razie jest 
ściernisko…, ale niedługo będzie stało 
i działało nowe, sześciooddziałowe  
publiczne przedszkole w Wolicy dla 

156 dzieci w wieku 2,5 – 6 lat. Rozpo-
częły się prace ziemne, wylewane są 
fundamenty. Ambitny plan przewiduje, 
że nowa placówka oświatowa będzie 
gotowa na przyjęcie dzieci 1 września 

2023 roku, a więc dokładnie za rok – in-
formuje wójt gminy Nadarzyn Dariusz 
Zwoliński.

Przedszkole ma być nowoczesne i 
odpowiadać na potrzeby dzieci. Znaj-
dą się w nim następujące strefy i sale: 
wejściowa, administracyjna, sale dla 
dzieci, sala dla pedagoga, strefy tech-
nicznej, strefy kuchennej oraz sala wie-

lofunkcyjna z przynależnym zapleczem 
socjalnym. Na inwestycję gmina pozy-
skała dofinansowanie w wysokości 5 
milionów złotych w ramach Rządowe-
go Funduszu Polski Ład.

\\\   Nowy zespół  
szkolno-przedszkolny

1 września dzieci i młodzież wróci-
ły do szkół. Na mapie gminy Nadarzyn 
pojawiła się nowa placówka. Chodzi 
o Młochów. – Dyrekcja tej placówki 
podjęła się przed wakacjami trudnego 
zadania utworzenia zespołu szkolno-
-przedszkolnego – taka jest potrzeba. 
Powstały sale lekcyjne dla sześcio, pię-
cio i czterolatków. Nowe ciągi komuni-
kacyjne, doszły dodatkowe wyzwania 
związane z zatrudnieniem dodatkowej 
kadry – mówi wójt Zwoliński.

Artur Szpuda

Jest ściernisko, a będzie…

Roboty wystartowały, 
koparki pojawiły się  

na terenie

\\\ MICHAŁOWICE

Poznaliśmy projekty, które 
otrzymały ocenę pozytywną  
w budżecie obywatelskim 
gminy Michałowice 2023.  
Ich wartość to blisko  
700 tysięcy złotych. Czas 
na głosowanie, jego start 
zaplanowano 26 września.

P o raz kolejny mieszkańcy gminy 
Michałowice mogli zgłaszać swoje 

pomysły do realizacji w ramach budże-
tu obywatelskiego. Procedura ruszyła 4 
maja, każdy projekt musiał mieć popar-
cie 15 osób. Potem urzędnicy zajęli się 
weryfikacją poprawności złożonych 
dokumentów pod kątem formalnym.

Łącznie zgłoszonych zostało 19 
wniosków, a pozytywną ocenę otrzy-
mało 15. Wśród nich jest pięć projek-
tów z Komorowa, cztery z Reguł, po 
dwa z Michałowic i Granicy oraz po 
jednym z Pęcic i Sokołowa.

Czego dotyczą planowane przed-
sięwzięcia w ramach budżetu obywa-
telskiego? Na placu Paderewskiego 
w Komorowie miałby stanąć pomnik 
Ignacego Jana Paderewskiego. Miesz-
kańcy Michałowic chcą zajęć sporto-
wych z koszykówki dla dzieci, z kolei 
w Granicy zgłoszono projekt terapii 
tańcem oraz terapii malowaniem. Dalej 
mamy m.in. przedsięwzięcie „Gdzie sły-
szysz śpiew-tam idź. Tam dobre serca 
mają”, naukę tanga argentyńskiego dla 
mieszkańców, zaplanowanie części linii 

brzegowej oczka wodnego w sołectwie 
Sokołów czy też samoobsługową stację 
naprawy rowerów w Regułach oraz w 
Michałowicach. Zgłoszono również 
projekt dotyczący budowy boiska do 
gry w bule, plenerowych koncertów 

w parku w Regułach czy też tabliczek 
na ścieżkach spacerowych wzdłuż Ra-
szynki.

Jak widać, projekty są różnorodne. 
Dotyczą kultury, rekreacji, rozwoju oraz 
środowiska. Jest również projekt z my-
ślą o ptakach, czyli zapewnienie miejsc 
gniazdowania w alei Jana Pawła II w 

Komorowie. Które projekty zostaną 
zrealizowane? Na tę odpowiedź mu-
simy poczekać. Głosowanie rusza 26 
września i potrwa do 10 października. 
Łączny koszt projektów, które przeszły 
pozytywną ocenę wynosi blisko 700 
tysięcy złotych. W budżecie BO 2023 
przygotowano 500 tysięcy złotych.

\\\   Cztery odrzucone
Cztery projekty nie przeszły do ko-

lejnego etapu. Dwa otrzymały ocenę 
negatywną. Wpływ na to miały takie 
czynniki jak brak prawa do dyspono-
wania nieruchomością przez gminę, 
niezgodność z przepisami miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzen-
nego, niemożliwość realizacji projektu 
w trakcie roku budżetowego oraz prze-
kroczenie puli środków na jedno przed-
sięwzięcie. Z kolei dwa projekty zostały 
wycofane przez projektodawców.

Artur Szpuda

Będą głosować

Progi zwalniające na ul. Podhalańskiej i Ireny to inwestycja zrealizowana  
w ramach poprzedniej edycji BO
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Łącznie zgłoszonych 
zostało 19 wniosków, 

a pozytywną ocenę 
otrzymało 15

\\\ PRUSZKÓW

Na LXI sesji Rady Miasta 
Pruszków pod głosowanie 
została poddana uchwała 
umożliwiająca przeniesienie 
części funduszy z budżetu  
na przebudowę ul. Kościuszki. 
Plan renowacji tego rejonu 
wyszedł z biura burmistrza 
Pawła Makucha.

W iększością głosów pomysł zo-
stał odrzucony i tym samym 

zadanie pod tytułem „Budowa ul. Koś-
ciuszki w Pruszkowie – etap I” zostało 
zablokowane.  

– Wielka szkoda, że tak się stało 
– komentuje radny Dariusz Krupa. – 
Mieszkańcy naszego miasta po prostu 
zasługują na taką renowację. W Prusz-
kowie brakuje fajnego miejsca, gdzie 
można pospacerować, rejonu, który 
byłby naszą wizytówką. – dodaje.

Plany stworzone dzięki burmi-
strzowi obejmowały całkowitą prze-
mianę ul. Kościuszki. Pojawiłyby się 
nowe chodniki, ławki, słupki z oświet-
leniem i elementy zieleni. Pomysł do-
tyczył również prac ziemnych i miał 
zapewnić modernizację sieci energe-
tycznej i ciepłowniczej. W parku im. 
Kościuszki miała stanąć siłownia na 
świeżym powietrzu. Podczas dyskusji 
radnych większość z nich była zgodna, 
że przedstawione plany są ambitne.

– Problem z pomysłem tej prze-
budowy jest taki, że nie był on przed-
stawiony mieszkańcom i nie dano im 
szansy na wyrażanie swoich opinii – 
argumentuje radny Adam Bąk. – Jestem 
pewien, że wielu osobom plany by się 
nie spodobały, chociażby dlatego, że na 
drodze zniknęłoby większość miejsc 
parkingowych. – uzupełnia.

Radny Bąk przyznaje również, że 
nie jest przekonany, czy estetyka bu-
dowy przypadłaby obywatelom do 
gustu. – Oczywiście każdy ma inne 
upodobania, dlatego w trakcie tworze-

nia planów należało konsultować się z 
mieszkańcami. – dodaje.

– Niestety, główną rolą większości 
radnych jest blokowanie planów bur-
mistrza, a cierpią na tym mieszkańcy 
– komentuje radny Kazimierz Mazur.

 – Mówimy tu o 29 milionach zło-
tych. Chociaż kwota częściowo pokryta 
byłaby dzięki dofinansowaniom, to w 
tym momencie mamy bardziej naglące 
zadania, jak np. remonty dróg Nowo-
inżynierskiej, Promyka czy przebu-
dowę szkoły nr 3. Dodatkowo mamy 
rozpoczęte budowy, których koszty, ze 
względu na sytuację w kraju i na świe-
cie, na pewno okażą się wyższe, niż 
planowaliśmy. Dlatego moi koledzy i ja 
głosowaliśmy przeciwko planom prze-
budowy – podsumowuje radny Bąk. 
Ustawa została odrzucona stosunkiem 
głosów 12 do 7.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos 

Pokrzyżowane plany 

 
Starosta Grodziski 

Informuje, iż w dniach od 31.08.2022 r. do 21.09.2022 r. w siedzibie Starostwa Powiatu Grodziskiego 
w Grodzisku Maz. przy ul. Dalekiej 11A i ul. Żyrardowskiej 48 bud. A został wywieszony na tablicach 
ogłoszeń: wykaz nieruchomości przeznaczonych do zbycia z zasobu Skarbu Państwa. Wykaz został 
także zamieszczony na stronie: www.bip.powiat-grodziski.pl

Ulica Kościuszki obecnie

dokończenie 
ze str. 1
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 – Sprawę komplikuje to, że umowę 
podpisaliśmy z konsorcjum MPWiK 
i prywatnej firmy. Kiedy dostaniemy 
wyliczenie, pójdziemy do rady miasta i 
pokarzemy. Rada podejmie decyzje czy 
ugoda, czy sąd.– uzupełnił.

\\\   Rada decyduje:  
nie będzie modernizacji 

Zdaniem przewodniczącego rady 
miasta, Piotra Napłoszka, nie ma finan-
sowego ryzyka dla miasta. – Zgodnie z 
umową wykonawca miał na dostarcze-
nie projektu wraz z pozwoleniem na 
budowę 19 tygodni, ale utknął u Kon-
serwatora Zabytków, czyli nie wywiązał 
się z warunków umowy – mówi Piotr 
Napłoszek. – W tej sytuacji gmina może 
odstąpić od umowy – dodaje.

Zdaniem przewodniczącego ważne 
jest także to, że konsorcjum MPWiK z 
prywatnym podmiotem, które wygrało 
przetarg z powodu bardzo niskiej ceny 
(2 mln zł) kilka miesięcy po przetargu, 
wystąpiło o jej podniesienie. 

– Szacowany koszt przedsięwzię-
cia wzrósł do 3 mln zł i to zapewne nie 
byłby koniec – mówi Piotr Napłoszek. – 
Przy takim wykonawcy, część ukrytych 
kosztów spadłaby na spółkę, a za to za-
płacimy w wodzie i ściekach – dodał. 

Zdaniem Piotra Napłoszka radni 
uratowali burmistrza. To z czym bur-
mistrz sobie nie poradził to kontakty 
z dzierżawcami targowiska. Popełnił 
wszystkie możliwe grzechy w negocja-
cjach. Urząd nie wystąpił również na 
drogę sądową o wydanie nieruchomo-
ści na terenie objętym inwestycją. Więc 
aby inwestycja się odbyła, kupcy dobro-
wolnie musieliby wydać zajmowany te-
ren na zasadzie porozumienia. – O takie 
porozumienie zabiegał sam burmistrz 
z wiadomym skutkiem – mówi Piotr 
Napłoszek. – W tych okolicznościach 
dalsze sztuczne podtrzymywanie prze-
budowy targowiska w budżecie było 
nieuzasadnione, gdyż nie było szans 
na jej skuteczne przeprowadzenie – 
dodaje. 

\\\   Modernizacja tak,  
ale na innych zasadach

Kupcy twierdzą, że chcą moderni-
zacji, ale na innych zasadach i według 
innego projektu. Pawilony mogą odre-
montować we własnym zakresie, we-
dług ustalonego z miastem projektu, 
który je ujednolici. Potrzebują tylko 
umów na 10 lat, które zapewnią, że 
będą mogli nadal tam zarabiać na ży-
cie – mówi jedna z właścicielek pawilo-

nów. – Chciałabym mieć lepsze warunki 
pracy, ale też wiedzieć np. gdzie trafię 
na czas remontu. Tego nie udało mi się 
nigdy dowiedzieć – dodaje. 

– Jeśli miasto znów zechce remon-
tować targowisko, będzie zaczynało 
tę inwestycję od początku – mówi 
wiceburmistrz Marcin Bąk. – Trzeba 
się przyznać, że ten projekt się nie 
powiódł. Jednak często pojawiają się 
różnego rodzaju dotacje czy refundacje 
na tego typu inwestycje. Trzeba więc 
poczekać i rozejrzeć się za pieniędzmi 
– uzupełnia.

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Koniec marzeń 
o modernizacji targu 

Targ pozostanie, taki jak jest

\\\ PIASTÓW

Mieszkańcy Piastowa mogą 
korzystać z darmowego 
internetu. Miasto uruchomiło 
13 hotspotów.

C oraz więcej spraw załatwiamy 
przez internet. Wiele obszarów 

życia przeniosło się do sieci, co uła-
twia nam załatwienie licznych spraw. 
Można nawet zaryzykować stwierdze-
nie, że internet stał się nieodłącznym 
elementem naszego życia. Pokazała 
to również pandemia, kiedy to liczba 
zakupów realizowana za pomocą sieci 
wzrosła. Trzeba pamiętać, że internet 
to nie tylko rozrywka, ale także nauka 
i możliwość zrealizowania wielu spraw 
np. zrobienia zakupów czy opłacenia 
rachunków.

W Piastowie uruchomiono darmo-
wą sieć dostępu do internetu. Dzięki 
temu mieszkańcy w wielu miejscach 
mogą korzystać z WiFi. Łącznie miasto 
uruchomiło 13 hotspotów. Sprawdźmy, 
gdzie mieszkańcy Piastowa mogą po-
łączyć się z siecią. Zewnętrzne punkty 
zlokalizowano na trybunie MOSiR Pia-
stów, na patio przy liceum im. A. Mi-
ckiewicza oraz w parkach im. Bogny i 
Jerzego Sokorskich (przy tężni solan-
kowej) i św. Stanisława Kostki (przy 
siłowni plenerowej).

Z internetu można korzystać rów-
nież wewnątrz miejskich obiektów. Są 
to: budynek urzędu miasta przy ul. 11. 
Listopada 2, urząd stanu cywilnego 
przy ul. 11 Listopada 8, świetlica przy 
ul. 11 Listopada 8. Kolejne punkty to 
biblioteka miejska przy ul. 11 Listopa-
da 2 a, Miejski Ośrodek Kultury przy 
ul. Warszawskiej 24, Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej przy ul. Lwowskiej 
8, MOSiR Piastów, willa Millera przy ul. 
Bohaterów Wolności 23 i SPZOZ Pia-
stun przy ul. Skorupki 16A.

Uruchomienie centrum Wi-Fi było 
możliwe dzięki środkom zewnętrznym. 
Ze środków unijnych miasto pozyskało 
ponad 51 tysięcy złotych, zaś z budżetu 
państwa blisko 13 tysięcy złotych.

Artur Szpuda

Darmowy dostęp

Wiele obszarów życia przeniosło się 
do sieci

dokończenie ze str. 1
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\\\ NADARZYN

Rozpoczęła się budowa 
Panattoni Park Nadarzyn II. 
Inwestycja zajmie prawie 
100 000 m kw.

W regionie obserwujemy szeroką 
działalność dewelopera Panat-

toni, którego obiekty pojawiają się w 
kolejnych lokalizacjach. Firma inwe-
stuje również na terenie gminy Nada-
rzyn. Niedawno zakończyła się budowa 
Panattoni Park Nadarzyn w Urzucie. 
Jednym z najemców powierzchni – 15 
tys. m kw. jest firma JD.com. 

Teraz deweloper rozpoczął rea-
lizację kolejnej inwestycji w postaci 
budowy Panattoni Park Nadarzyn II. 
Przedsięwzięcie prowadzone jest na 
działce o powierzchni blisko 20 hekta-
rów. Panattoni dostarczy dwa budynki, 
które zajmą 91 tys. m kw. Blisko 26 tys. 
m kw. zajmie międzynarodowy opera-
tor logistyczny, który będzie prowadził 
operacje dla jednego z globalnych li-
derów wyposażenia wnętrz. Zostaną 
zapewnione specjalne doki kurierskie 
i strefy ładowania samochodów elek-
trycznych.

Inwestycja wygląda imponująco i 
potwierdza, że nasz region jest inte-
resujący dla inwestorów, którzy chęt-
nie lokują tu kapitał i rozwijają swój 

biznes. – Siłą rynku warszawskiego są 
liczne ośrodki w niedużej odległości od 
stolicy, które łącznie z możliwościami 
samego miasta, decydują o ogromnym 
potencjale regionu. Takie miejscowości 
i ich okolice jak Pruszków, Radzymin, 
Konotopa czy Grodzisk, już przyciąga-
ją liderów, a kolejnym rosnącym ryn-
kiem jest właśnie Nadarzyn. Niedawno 
ogłaszaliśmy wynajęcie powierzchni w 
pierwszym wybudowanym w tej  oko-
licy parku, blisko 30 proc. wynajmuje 
operator logistyczny. Wygląda na to, że 
Nadarzyn staje się kluczowym ośrod-
kiem logistycznym w regionie, a jego 
znaczenie będzie tylko rosło – mówi 

Marek Dobrzycki, Managing Director 
z Panattoni.

\\\   Atrakcyjny region
Potwierdzeniem atrakcyjności 

naszego regionu jest fakt, że popyt na 
powierzchnię przemysłową w okolicy 
stolicy w pierwszym kwartale 2022 
roku był drugim, największym w Pol-
sce. Eksperci oceniają, że to jeden z 
najprężniej rozwijających się rynków 
w Europie.

To także dobra informacja dla 
mieszkańców. Dzięki inwestycji rozwi-
ja się rynek pracy i zapotrzebowanie na 
pracowników.

Artur Szpuda

Park na 20 hektarach

To kolejna inwestycja na terenie gminy Nadarzyn
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Ulica Westfala stała się 
jednokierunkowa,  
ale powstała na niej droga 
rowerowa z ruchem  
w przeciwną stronę.  
To pierwsze takie rozwiązanie 
w mieście, zgodne  
z aktualnymi standardami  
i trendami inżynierii ruchu.  
Ta zmiana ułatwiła dowożenie 
dzieci do szkoły i została 
dobrze przyjęta przez 
rodziców.

N owa organizacja ruchu w pobliżu 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 

nr 2, to przede wszystkim zmiana ul. 
Westfala w jednokierunkową. Wjazd 
w nią odbywa się od strony ul. Orzesz-
kowej. Ulica kończy się nakazem skrętu 
w prawo, w ulice Osieckiej. Dalej droga 
prowadzi przez ronda do ul. Armii Kra-
jowej. Celem tych zmian było zwięk-
szenie płynności ruchu, czyli uspraw-
nienie przywożenia dzieci do szkoły. 
Ale również zwiększenie ich bezpie-
czeństwa i w tym celu zastosowano ele-
menty, które spowolniły ruch, a więc: 
wyniesienie przejścia dla pieszych i 
zawężenie jezdni bezpośrednio przed 
wejściem do szkoły oraz dodanie pro-

gu zwalniającego. Bezpieczeństwo to 
także stworzenie dodatkowego przej-
ścia na skrzyżowaniu ulic Westfala i 
Osieckiej. Ulica Westfala jest pierwszą 
w mieście, na której dopuszczony jest 
kontra ruch rowerowy. Dzieci, rodzice, 
a także nauczyciele, którzy przyjeż-
dżają do szkoły na rowerach, są z tego 
rozwiązania zadowoleni. 

\\\   Płynny ruch  
to mniej stresów

Jak mówi jeden z rodziców, którzy 
codziennie przywożą dzieci do szkoły, 
teraz po tych zmianach organizacji ru-
chu, jest o wiele lepiej.

– Nie ma tego kręcenia, nie ma te-
go nawracania, nie ma tego ściśnięcia. 
Wszyscy jadą w jedną stronę. Potem 
skręcają w prawo. A jak nie ma miejsca 
tu na parkingu pod szkołą, to można 
zostawić samochód na sąsiedniej ulicy 
i przejść skrótem – mówi pan Robert, 
który zaparkował właśnie na niewiel-
kim parkingu przed szkołą i pomógł 
wysiąść dwóm chłopcom.– Starszy syn 
idzie na lekcje, młodszy do przedszkola, 
które też tu się mieści – dodaje. 

– Rodzice są zadowoleni, nie ma 
żadnych uwag – potwierdza Agnieszka 
Lachowicz dyrektor Zespołu Szkol-
no – Przedszkolnego nr 2. – Rodzice 
zatrzymują się, parkują, a potem jadą 
dalej. Pod szkołą nie ma żadnego za-
mieszania. A było i to spore! Zwłaszcza 
koło godziny 8.00 i potem o 11.30, bo 
dzieci chodzą do nas na dwie zmiany. 
Wtedy było bardzo ciasno, bo przecież 
uczy się u nas 1316 dzieci, a pracuje 
118 nauczycieli – dodaje pani dyrektor.

Zmiana organizacji ruchu drogo-
wego przy Zespole Szkolno – Przed-
szkolnym nr 2 była przedmiotem kon-
sultacji społecznych w ubiegłym roku 
oraz audytu bezpieczeństwa ruchu 
drogowego. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz 

Pod szkołą pełno rowerów

Agnieszka Lachowicz dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 2  
jest zadowolona ze zmiany organizacji ruchu

Ścieżka rowerowa na jednokierunkowej jezdni z ruchem w obie strony  
to nowatorskie rozwiązanie, ważne dla dojeżdżających do szkoły na rowerach
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STAROSTWO POWIATU GRODZISKIEGO   ul. Daleka 11A, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 300 85 22, www.powiat-grodziski.pl

Akty mianowania wręczono ośmiorgu nauczycielom szkół prowa-
dzonych przez Powiat Grodziski, którzy w sierpniu br. pomyślnie zdali  
egzamin.

Akt nadania stopnia awansu zawodowego jest dokumentem po-
twierdzającym zdobycie przez nauczyciela kolejnego szczebla w karierze 
zawodowej, podwyższa on status zawodowy nauczyciela i otwiera drogę 
do uzyskania kolejnego stopnia awansu – nauczyciela dyplomowanego. 
Warunkiem uzyskania awansu zawodowego na stopień nauczyciela mia-
nowanego jest odbycie stażu, trwającego 2 lata i 9 miesięcy, zakończo-
nego pozytywną oceną dorobku zawodowego nauczyciela oraz zdanie 
egzaminu przed komisją egzaminacyjną powołaną przez Zarząd Powiatu 
Grodziskiego.

Akty nadania stopnia awansu zawodowego nauczyciela mianowanego 
wręczył Starosta Grodziski Marek Wieżbicki w obecności Naczelnik Wydziału 
Oświaty, Kultury i Sportu Anny Kowalskiej oraz dyrektorów szkół.

Serdecznie gratulujemy!

Zastąpienie studium uwarunkowań planem ogólnym gmi-
ny, uproszczenie procedur planistycznych, doprecyzowanie 
zasad wydawania decyzji o warunkach zabudowy, wprowadze-
nie rejestru urbanistycznego – to główne założenia nowelizacji 
ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 

Na spotkaniu zostanie również poruszony temat deregu-
lacji prawa budowlanego, w tym programu Dom Bez Formal-
ności, tj. budowa domu do 70 m2 w uproszczonej procedurze. 
Sekretarz Stanu Piotr Uściński przedstawi również progra-
my mieszkaniowe dla gmin, m.in. dofinansowanie dla gmin 
na przekształcenie pustostanów na mieszkania komunalne 
i socjalne.

Wręczenie aktów nadania  
stopnia awansu zawodowego  
nauczyciela mianowanego

Informacja o spotkaniu 
w sprawie reformy planowania 
i zagospodarowania 
przestrzennego

2 września 2022 r. w Starostwie Powiatu Grodziskiego odbyło się wręczenie aktów nadania stopnia awansu zawodowego 
nauczyciela mianowanego.

12 września o godzinie 12:00 w Starostwie  
Powiatu Grodziskiego odbędzie się spotkanie  
w sprawie reformy planowania  
i zagospodarowania przestrzennego  
z udziałem Piotra Uścińskiego, wiceministra  
w Ministerstwie Rozwoju i Technologii,  
oraz pracowników gmin i Starostwa Powiatu  
Grodziskiego.

Starosta Grodziski Marek Wieżbicki, Naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu 
Anna Kowalska, dyrektorzy szkół Powiatu Grodziskiego oraz nauczyciele

\\\ PIASTÓW

Kolejne inwestycje  
w budynki komunalne  
w Piastowie. Miasto zajmuje 
się podłączaniem obiektów  
do miejskiej sieci cieplnej  
lub gazowej.

W ostatnich miesiącach piastow-
ski magistrat przeprowadził 

postępowania przetargowe na wyko-
nanie instalacji gazowej w budynkach 
przy ul. Powstańców Warszawy 9, ul. 
Siemiradzkiego 18, ul. Mickiewicza 20. 
Łączny koszt tych trzech zadań to po-
nad 331 tysięcy złotych. Działania obję-
ły również budynki przy ul. Lwowskiej. 

Miasto systematycznie podłącza 
kolejne lokale do sieci cieplnej lub 
gazowej. – Te zadania realizujemy w 
sposób zaplanowany i wynikający z 
zapisów strategicznych opisanych w 
„Wieloletnim programie gospodarowa-
nia mieszkaniowym zasobem gminy-

-Miasta Piastowa na lata 2018-2022” – 
poinformował nas burmistrz Piastowa 
Grzegorz Szuplewski.

To kolejny akcent prac realizowany 
przez samorząd. – Działania w zakresie 
remontów budynków z mieszkaniami 
komunalnymi prowadzimy systema-
tycznie od kilku lat, a szczególnie inten-
sywnie w ramach zadania pn. odnowa 
tkanki mieszkaniowej od roku 2019. 
W ramach tego zadania rewitalizujemy 
jedenaście obiektów spośród ponad 
trzydziestu stanowiących zasób miasta 
– podkreśla burmistrz.

\\\   Stan zasobów 
komunalnych 

Na koniec 2017 roku w zarządzie 
miasta znajdowało się 31 budynków 
z 278 mieszkaniami komunalnymi i 
socjalnymi. – Zdecydowana większość 
z nich pochodzi z lat dwudziestych i 
trzydziestych XX wieku. Dwa lata temu 

nasz zasób zwiększył się o 37 nowych 
mieszkań wybudowanych w trzech 
budynkach zlokalizowanych przy uli-
cach St.Maczka i J.Sułkowskiego. Warto 
dodać, że była to pierwsza tego typu 
inwestycja zrealizowana w historii na-
szego miasta – przedstawia Grzegorz 
Szuplewski.

W lutym 2021 roku w dwóch po-
żarach doszło do zniszczenia 21 miesz-
kań. Miasto ma plany, aby odbudować 
te obiekty. Co dzieje się w tej materii? 
–  Do odbudowy straconego zasobu 
mieszkaniowego w jednej z tych lokali-
zacji, przy ul. Mazurskiej, właśnie przy-
stępujemy. Jeśli chodzi o drugi budy-
nek,  który ucierpiał w wyniku pożaru, 
jego stan był na tyle zły, że musieliśmy 
go wyburzyć. Jest już projekt nowego 
obiektu, czekamy na jego akceptację 
i pozwolenie na budowę – tłumaczy 
burmistrz Piastowa.

Artur Szpuda

Rewitalizacja zasobów 
komunalnych

Na koniec 2017 roku 
w zarządzie miasta 

znajdowało się  
31 budynków  

z 278 mieszkaniami 
komunalnymi i socjalnymi

Kilka lat temu miasto wybudowało lokale przy ul. Sułkowskiego
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\\\ PRUSZKÓW

Trwa rozbudowa Liceum 
Ogólnokształcącego  
im. Tadeusza Kościuszki 
w Pruszkowie. Młodzież 
pobiera naukę w obiekcie 
tymczasowym.

W maju br. powiat pruszkowski 
podpisał umowę na rozbudowę 

liceum. Dzięki inwestycji ma powstać 
nowoczesny i przystosowany do po-
trzeb osób z niepełnosprawnościami 
budynek szkoły. W wakacje na terenie 
liceum trwały prace związane z I eta-
pem prac, czyli rozbiórką części istnie-
jących obiektów oraz budowę nowego.

Wiadomo, że realizacja inwestycji 
wymaga czasu. Rozpoczął się rok szkol-
ny, a więc uczniowie wrócili do ławek. 
W przypadku liceum Kościuszki mło-
dzież najbliższy czas spędzi w tymcza-
sowym obiekcie. – Przeniesienie nauki 
do kontenerów było procesem długo-
trwałym i bardzo dokładnie zaplano-
wanym – mówi starosta pruszkowski 
Krzysztof Rymuza.

Obiekt tymczasowy mieści pięć 
sal lekcyjnych. Znajdują się tam nowe 
meble, rzutniki, tablice, wentylacja i 
klimatyzacja. Przeniesiono tam rów-
nież szatnię, gabinet pielęgniarski oraz 
węzeł sanitarny. – Nadrzędnym prio-
rytetem Zarządu Powiatu Pruszkow-
skiego jest zapewnienie bezpiecznych i 
higienicznych warunków nauki i pracy 

w czasie trwającej przebudowy liceum 
– podkreśla członek zarządu powiatu 
pruszkowskiego Agnieszka Kuźmińska.

\\\   Trzy etapy
Inwestycja związana z rozbudową 

liceum Kościuszki została podzielona 
na trzy etapy. Pierwszy obejmuje roz-
biórkę budynków i budowę nowego. Z 
kolei drugi to kwestia II części obiektu 
i modernizacja sali gimnastycznej w 
zakresie poprawy warunków akustycz-
nych. Etap trzeci to zagospodarowanie 
terenu w postaci budowy boisk ze-
wnętrznych.

Koszt rozbudowy liceum to ponad 
68 milionów złotych. Termin zakończe-
nia inwestycji zaplanowano 30 czerwca 
2024 roku.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

Nauka 
w kontenerach

Termin zakończenia inwestycji  
to czerwiec 2024 roku



6 NR 192 (5) 7 WRZEŚNIA 2022 EDUKACJA

Dzielnica Filmowa w Zalesiu Górnym 
to park edukacji i rozrywki w jednym. 
Uczniowie będą mogli spędzić tu niemal 
cały dzień. W dodatku program wyciecz-
ki spełnia założenia zawarte w podstawie 
programowej. 

 Pogłębią wiedzę o runie leśnym 
i  grzybach 

Jedną z dwóch ścieżek edukacyjnych 
jest „Grzybomania”, czyli ekspozycja z dzie-
siątkami grzybów, które można spotkać 
w polskich lasach. Na potrzeby ścieżki 
wykonano je w gigantycznej skali, co jest 
atrakcją samą w sobie. 

 Poznają zwierzęta 
prehistoryczne

Dinomania to druga ze ścieżek edu-
kacyjnych, którą tworzy kilkanaście peł-
nowymiarowych figur dinozaurów. Daje 
ona możliwość poszerzenia wiedzy o tych 
zwierzętach, a także wykonania świetnych 
pamiątkowych zdjęć. 

 Przeniosą się do świata 
filmów i bajek

Dzielnica Filmowa to przede wszystkim, 
jedyna w Polsce tego typu kolekcja pojaz-
dów i bohaterów, z uwielbianych przez 
dzieci bajek i filmów. 

 Nie zabraknie też 
okazji do zabawy

Na terenie znajdują się min. park roz-
rywki z karuzelami, huśtawkami i auto dro-
mem, park trampolin, sala zabaw z kulkami 
oraz zewnętrzny plac zabaw. 

Zaletą parku jest jego lokalizacja  
– obiekt mieści się w Zalesiu Górnym (Choj-
nowski Park Krajobrazowy), a więc zale-
dwie kilka kilometrów od Piaseczna, dzięki 
czemu oszczędzimy dzieciom męczącej 
podróży w odległe rejony Polski.

Sprawdź ofertę specjalną dla szkół  
i przedszkoli na www.dzielnicafilmowa.pl

Dzielnica Filmowa w Zalesiu Górnym oferuje atrakcje, które spełnią oczekiwania 
nawet najbardziej wymagających dzieci, a przy okazji sporo ich nauczy.

Zapraszamy na wycieczkę 
klasową bez nudy!!!

Zalesie Górne, ul. Wczasowa 1, tel. 722 22 70 12, www.dzielnicafilmowa.pl

Prawie wszyscy pracodawcy patrzą 
inaczej na tych, którzy posiadają wyższe 
wykształcenie oraz inaczej na tych, którzy 
go nie posiadają. Stopień ukończonych stu-
diów może mieć duże znaczenie na rynku 
pracy. Na czym polega największa różnica 
pomiędzy licencjatem a magistrem?

Licencjat
Jeszcze do niedawna panowała opinia, 

że tytuł licencjata nie daje zbyt dużych 
możliwości i nie gwarantuje znalezienia 
pracy. Taki tytuł uzyskujemy wcześniej, bo 
już po trzech latach nauki. Jest to pierwszy 

stopień studiów, ale nie oznacza to, że jest 
zbędny.

Nie można twierdzić, że tytuł licen-
cjata jest niczym. To pierwsze, poważne 
ukoronowanie ukończenia studiów. Osoba 
posiadająca taki tytuł może zostać o wiele 
lepiej potraktowana niż osoba, która nie 
posiada wykształcenia wyższego. Wbrew 
pozorom, licencjat daje możliwości na: 
płatne staże, prestiżowe praktyki i po-
większenie oraz urozmaicenie swoje-
go CV, które jest ważne dla przyszłego  
pracodawcy.

Magister
Mówi się, że tytuł magistra to prze-

pustka do lepiej płatnych stanowisk. Czy 
chcemy czy nie, magister może otworzyć 
drzwi, do których licencjat nie ma dostępu. 
W niektórych branżach większe znaczenie 
mają doświadczenie i odpowiednie umie-
jętności, ale są takie branże, w których nie 
dostaniemy pracy, nie mając wyższego 
wykształcenia. Chyba nikt nie jest w stanie 
wyobrazić sobie chirurga, który skończył 
liceum lub technikum, prawda?

Przy wyborze studiów i mając na wzglę-
dzie miejsce pracy, w którym chcielibyśmy 

pracować w przyszłości, warto zastanowić 
się, czy dla tego obszaru najważniejszą 
sprawą będzie uczelnia, tytuł czy doświad-
czenie i umiejętności. 

Każda branża jest inna i w każdej coś in-
nego będzie miało znaczenie. Nie możemy 
się więc kierować myśleniem, że licencjat 
da nam więcej możliwości. Nie zawsze tak 
jest. Studia to nie wszystko i nie zagwaran-
tują nam dobrej pracy czy odpowiedniej 
wypłaty w przyszłości. Przynajmniej nie w 
każdym przypadku.

Redakcja

Wielu studentów zastanawia się, jaki tytuł ma większe znaczenie 
na rynku pracy – licencjat czy magister? Który z tych dyplomów zwiększa 
szanse na znalezienie wymarzonej pracy?

Licencjat a magister. 
Co się liczy 
na rynku pracy?
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Najbardziej popularna piniata w Meksy-
ku w zeszłym roku miała kształt koronawi-
rusa! Napełnioną słodyczami piniatę można 
kupić w Meksyku na każdej ulicy, a nawet 
zamówić, w jakim kształcie zapragniemy 
– zakończył jedno ze spotkań pierwszego 
dnia festiwalu Paweł Szustakiewicz z Funda-
cji W Podróży. W drugim dniu na spotkania 
ze znanym polarnikiem prof. Piotrem Gło-
wackim, który opowiedział o tajemnicach 
wnętrza lodowców, a także podróżnikiem 
Ryszardem Czajkowskim, przybyło wielu 
mieszkańców. Miłośnicy przyrody mogli 
poznać wiele ptasich tajemnic podczas 
wykładu ornitologa dr. Andrzeja Kruszewi-
cza. A dzięki opowieści podróżniczki Kamili 
Kielar grodziszczanie mogli dowiedzieć się, 
gdzie można spotkać „niedźwiedzie duchy”. 
Miłośnicy wysokich gór mieli też okazję po-
słuchać Krzysztofa Wielickiego, wybitnego 
himalaisty, zdobywcy Korony Himalajów i 
Karakorum, który podczas festiwalu podzielił 
się z zebranymi w Mediatece swoimi przygo-
dami w krainie gór i śniegu. 

Dzieci lubią się dowiadywać 
Dzieci z zapartym tchem oglądały m.in. 

film z podróży ich rówieśników Poli i Michała 
do Palenke, legendarnego miasta Majów. 
Słuchały o wojownikach – jaguarach, gro-
bie legendarnego władcy i mieście pełnym 
piramid, gdzie ludzie nosili maski ozdobio-
ne piórami. Dzieci dowiedziały się także, że 
to zmiany klimatu, czyli długotrwała susza, 

wpłynęły na rozwój miasta. A archeologia 
to nauka, która pozwala poznać właśnie hi-
storię człowieka. 

– Kluczem do tego, żeby dzieci słucha-
ły, jest opowieść przekazana im przez inne 
dzieci, tak jak jest w tym wypadku, bo bo-
haterami filmu podróżniczego do miasta 
Majów są dziewczynka i chłopiec – mówi 
Monika Królikowska, nauczycielka ze Szkoły 
Podstawowej nr 5, która ze swoimi uczniami 
przybyła na festiwal. – Takie spotkania są 
potrzebne, bo przekazują dzieciom wiedzę, 
jakiej w szkole nie jesteśmy w stanie prze-
kazać, bo nie mamy możliwości, aby podró-
żować z naszymi uczniami i kręcić wspólnie 
filmy – dodała.

Fundacja W Podróży, czyli mama, tata i 
ich dwoje dzieci Pola i Michał podróżowali, 
zanim zostali małżeństwem, a potem kiedy 
ich dzieci mogły już samodzielnie chodzić, 
wrócili do swojej pasji. Wkrótce stała się ona 
także ich pracą. 

Dziś Joanna odpowiada za bezpieczeń-
stwo wypraw, ale też i za to, gdzie i co znaj-
duje się w plecakach. Prowadzi też stronę 
polaimichalwpodrozy.pl. – Ludziom wydaje 
się, że podróże to dla nas tylko relaks. Poza 
przyjemnością to także praca, długi czas 
przygotowań, kiedy ustalamy, co można 
tam, gdzie się wybieramy zobaczyć? Co 
będzie ciekawe dla dzieci, a więc z czego 
można będzie zrobić prelekcję? – mówi Jo-
anna Szustakiewicz. – Trzeba też pamiętać o 
wielu drobiazgach, jak i ważnych rzeczach, 
np. szczepieniach. Wyprawa to przygody, ale 
i niebezpieczeństwa – dodaje. 

Joanna przyznaje, że czuła niepokój, już 
nie raz. Ostatnio choćby podczas wyprawy 
do Palenke, miasta Majów, kiedy jej dzieci 
wspinały się po schodach piramid, a przecież 
tam nie ma barierek.

Dziś Fundacja W Podróży, to pomysł na 
życie, jakim jest realizacja marzeń, ale też 
bycie użytecznym dla innych. Poza podró-
żowaniem i edukowaniem, Joanna i Paweł 
starają się nieść pomoc dzieciom, które  nie 
mają dostępu do nauki. Dzięki ich staraniom 
Indianie Kune Yala (Ameryka Środkowa) 
dostali podręczniki. A dzieci z wioski nad 
jeziorem Muhazi (Rwanda) mogły wrócić 
do szkoły, bo fundacja zapłaciła za naprawę 
łodzi. Podręczniki i stypendia dla stu ucz-
niów, to także efekt wizyty fundacji w tej 
małej wiosce. 

 Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

W piątek i sobotę podczas Festiwalu Nauki i Pasji dzieci i młodzież, a także dorośli mogli  
wziąć udział w niecodziennej przygodzie – spotkaniach z polarnikami, przyrodnikami i podróżnikami.  
Organizatorami wydarzenia była niezwykła rodzina Joanna, Paweł, Pola i Michał Szustakiewicz,  
czyli Fundacja w Podróży. 

Majowie, jaguary 
i niedźwiedzie duchy

Dzieci chciały uczestniczyć w spotkaniach, ponieważ  przekazywano im  wiedzę w sposób 
dostępny, ale też ciekawy

Fundacja W Podróży to niezwykła rodzinna, 
która realizuje swoje marzenia: Joanna, Paweł, 
Pola i Michał Szustakiewicz

„Kluczem do tego, żeby dzieci  
słuchały, jest opowieść przekazana 

im przez inne dzieci,  
tak jak jest w tym wypadku,  

bo bohaterami filmu  
podróżniczego do miasta Majów  

jest dziewczynka i chłopiec”
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Szpital w Tworkach, geneza powstania
Żyjemy w świecie, w którym na-

rzucany nam styl życia powoduje 
liczne dolegliwości zdrowotne, szcze-
gólnie dotyczy to naszego zdrowia 
psychicznego. Tymczasem dostęp do 
leczenia psychiatrycznego jest utrud-
niony, bardzo mało jest specjalistów z 
zakresu tej dziedziny medycyny. Cho-
ry potrzebujący pomocy musi często 
czekać na wizytę u lekarza psychiatry 

parę miesięcy, pomimo że do lekarza 
psychiatry nie trzeba mieć skierowania 
od lekarza pierwszego kontaktu. Jedno 
co się na pewno zmieniło obecnie w tej 
dziedzinie to stosunek społeczeństwa 
do osób leczących się psychiatrycznie. 
Zdobyliśmy przekonanie, że przy pew-
nych dolegliwościach wizyta u psychia-
try jest konieczna, a jeszcze niedawno 
obecność w gabinecie  psychiatry była 
tematem wstydliwym, ukrywano ten 
kontakt, bano się piętna wariata.

Historia psychiatrii jako dziedziny 
wiedzy nie jest długa, wciąż powstają 
nowe teorie, burząc poprzednie. Jesz-
cze w wieku XIX  zamykano w zakła-
dach psychiatrycznych nieposłuszne 
żony, jeśli mąż miał dostatecznie dużo 
pieniędzy, aby opłacić tych, którzy je 
tam kierowali, funkcjonował wiosko-
wy głupek, monarchę mordercę posą-

dzano o kontakty ze złymi mocami itd. 
Ciekawą wiedzę wprowadził Zygmunt 
Freud jego współpracownicy i ucznio-
wie. Modna stała się psychoanaliza. 
Niby był postęp w traktowaniu pacjen-
tów, ale nadal zdarzały się przypadki, 
że chorzy znajdowali się w tragicznych 
sytuacjach, stawali się więźniami, po-
zbawionymi odwiedzin bliskich, zdani 
na łaskę personelu. Jak tragiczny był 
los pacjentów, przedstawia film „Lot 
nad kukułczym gniazdem”  w reżyse-
rii Miloša Formana, oparty na książce 
Kena Keseya pod tym samym tytułem, 
wydanej w roku 1962.  

Tyle wstępu, w tym tekście chcia-
łabym przedstawić jednego z  prekur-
sorów polskiej psychiatrii doktora ży-
jącego w wieku XIX, lekarza, który był 
współtwórcą szpitala psychiatrycznego 
w Tworkach-Adolfa Mikołaja Rothe.

\\\   Metoda badawcza
Doktor Rothe budując wiedzę o 

psychice człowieka, o etymologii cho-
rób psychicznych i nerwowych był zda-
ny na własne doświadczenia z pacjen-
tami i wiedzę z obserwacji odwiedza-
nych szpitali na zachodzie. Gdy objął 
ster szpitali dla obłąkanych w Warsza-
wie, drukował coroczne sprawozdania 
z czynności lekarskich. Zebrany mate-

riał badawczy zestawiał w tablicach. 
Uwzględniał np. opis momentów, które 

wywoływały u pacjenta chorobę, śro-
dowisko, w jakim żył pacjent, poziom 
jego wiedzy, wykształcenie, który raz 
znajdował się w szpitalu, w jakich wa-
runkach był zatrudniony, no i oczywi-
ście objawy choroby i jej postać. Wyma-
gało to mozolnej, systematycznej pracy, 
która dawała nadspodziewane efekty 
i udowadniała znaczenie statystyki w 
budowaniu wiedzy lekarskiej. Tego ro-
dzaju badania ukierunkowały polską 
psychiatrię na właściwe tory.

Doktor Rothe był zdania, że bardzo 
potrzebny jest nowoczesny szpital psy-
chiatryczny, jego brak jest bardzo do-
tkliwy dla pacjentów i lekarzy. Pisano 
w prasie, wspierając Rothego”. Mowa tu 
o wielkim szpitalu dla obłąkanych, jaki 
ma być zbudowany niedaleko Warsza-
wy w Tworkach. Jest to przedsięwzięcie 

pierwszorzędnej wagi, albowiem ist-
niejący obecnie szpital dla obłąkanych 
pod wezwaniem S-go Jana, jako też od-
dział dla obłąkanych kobiet przy szpi-
talu Dzieciątka Jezus, nie wystarczają 
potrzebom i znaczna liczba ludzi do-
tkniętych najcięższym, a niestety nigdy 
nieuleczalnym kalectwem umysłowym, 
pozbawiona odpowiedniego dozoru i 
opieki, pędzi najnieszczęśliwszy żywot, 
stając się trudnym do zniesienia cięża-
rem, tak dla bliższego otoczenia, jak i 
dla całego społeczeństwa”.

\\\   Doktor Adolf Rothe
Urodził się w Zgierzu w roku 1832, 

naukę w szkole średniej rozpoczął w 
Łodzi, następnie w warszawskim gim-
nazjum realnym. Zawodu lekarza uczył 
się w Petersburgu. W stolicy carskiej 
Rosji po powstaniu listopadowym 
kształciło się wielu Polaków, powo-

dem tego była likwidacja przez zabor-
cę polskiego szkolnictwa wyższego. 
Młody Rothe uczęszczał do Akademii 
Medyko-Chirurgicznej. W Petersburgu 
i Moskwie studiowała młodzież z Polski 
pochodzenia szlacheckiego, ale też bo-

gatych mieszczan. W tym czasie w obu 
miastach było sporo Polaków, którzy 
nawiązywali kontakt z młodzieżą stu-
dencką, czy to na prośbę rodziców, czy 
też z chęci pomocy, wsparcia uczącej 
się młodzieży polskiej, był to na pewno 
przejaw patriotyzmu. Po skończeniu w 
1859 r. uczelni medycznej Rothe został 
zatrudniony w szpitalu w Petersbur-
gu na stanowisku ordynatora, był to 
szpital dla robotników. Dość odpowie-
dzialne stanowisko dla 27-letniego 
lekarza, co świadczy o tym, że młody 
człowiek dał się poznać jako wyjątko-
wo odpowiedzialny student a później 
pracownik z dostateczną wiedzą, aby 
pełnić tak odpowiedzialne stanowisko. 
W 1861 r. otrzymał tytuł lekarza.  Po 
dwóch latach przeniósł się do Kamień-
ca Podolskiego, gdzie został naczelnym 
lekarzem w szpitalu cywilnym. W 1867 
roku wrócił do Warszawy i powierzono 

mu kierowanie  szpitalem św. Jana Bo-
żego oraz zarządzanie oddziałem dla 
obłąkanych kobiet przy szpitalu Dzie-
ciątka Jezus. Następnie był naczelnym 
lekarzem szpitala Jana Bożego aż do 
roku 1896. Żonaty z Melanią z domu 
Trankler. Doczekali się 3 córek i syna. 
Syn Aleksander wyjechał do Ameryki 
wydziedziczony przez ojca za „hulasz-
czy tryb życia”.

\\\   Geneza szpitala  
w Tworkach i wygląd  
w 1904 r.

We wspomnieniach po śmier-
ci doktora Rothego w lutym 1903 r. 
Ludwik Dydyński wspominając war-
szawskie szpitale, napisał” Liczba łóżek 
szpitalnych, pierwotnie bardzo ograni-
czona, bo nieprzekraczająca liczby 160 
dla obydwóch oddziałów, stopniowo 
pod zarządem Rothego wzrastała i po 
1870 r. doszła już do liczby 400, po 200 
łóżek dla każdego oddziału. Rothe stale 
wykazywał rażącą niedostateczność 
pomieszczeń dla obłąkanych w stosun-
ku do liczby ludności kraju”.

Szpital w Tworkach został otwarty 
w roku 1891, dzięki wieloletnim stara-
niom grupy polskich psychiatrów i spo-
łeczników, niekwestionowanym inicja-
torem jego budowy i twórcą koncepcji 
był profesor Adolf Mikołaj Rothe. Ideę 
budowy wsparł profesor Jan Baliński.

 Odnalazłam opis szpitala w prze-
wodniku z 1904 r. „Budowle szpitalne 
wraz z przyległym laskiem zajmują 135 
morgów przestrzeni. Składają się z kil-
kunastu oddzielnych budowli, kaplicy, 
budynku maszynowego, kuchni, pralni, 
suszarni i mieszkań dla administracji i 
służby. Za laskiem znajdują się pawi-
lony dla nieuleczalnie chorych. Zakład 
cały oświetlony elektrycznością”. Bu-
dowa według planów Sztroma ukoń-
czona została w  1891 r., kosztem około  
800 000 rubli.  

Małgorzata Szturomska

Adolf Mikołaj Roth
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Okładka książki Adolfa Mikołaja 
Rothe
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Satyryczny rysunek z 1914 r., szpital w Tworkach sugeruje stan umysłu,  
rys. to prekursor dzisiejszych internetowych memów
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Budynki szpitala  w Tworkach w 1904 r. 

FO
T. 

„W
YC

IE
CZ

KA
 K

OL
EJ

Ą 
W

IE
DE

ŃS
KĄ

” P
RZ

EW
OD

NI
K

Doktor Rothe był zdania, 
że bardzo potrzebny 

jest nowoczesny szpital 
psychiatryczny, jego brak 

jest bardzo dotkliwy  
dla pacjentów i lekarzy



9NR 192 (5) 7 WRZEŚNIA 2022AKTUALNOŚCI

\\\ PIASTÓW

Od ponad roku boisko przy 
szkole nr 1 w Piastowie jest 
wyłączone z użytkowania.  
W tym roku ma się to zmienić. 

D o tej pory dzieci nawet podczas 
ładnej pogody nie mogły korzy-

stać z boiska. Na lekcjach wychowa-
nia fizycznego zostawały w budynku 
szkoły lub chodziły na spacer do po-
bliskiego placu Zgody. W tym roku 
ma się to zmienić, a wszystko dzięki 
podpisaniu przez burmistrza Piastowa 
Grzegorza Szuplewskiego umowy z Za-
rządem Województwa Mazowieckiego 
i Departamentem Edukacji Publicznej i 
Sportu Urzędu Marszałkowskiego Wo-
jewództwa Mazowieckiego pod nazwą 
„Remont przyszkolnej infrastruktury 
sportowej przy Szkole Podstawowej 
nr 1 w Piastowie – Etap I”. Dzięki tej 
umowie miasto otrzyma dofinansowa-

nie w wysokości 298 687 zł. Chociaż w 
porozumieniu jest mowa o pierwszym 
etapie prac, to biuro burmistrza uspa-
kaja – W ramach tych działań remont 
boiska zostanie ukończony. Czas na 
remont przewidziany na podstawie 
porozumienia kończy się 31.12.2022 
roku, jednak burmistrz ma nadzieję, że 
prace skończą się wcześniej. 

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Dobre wieści na początek 
roku szkolnego
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W tym roku odbyły się  
w Książenicach pierwsze 
dożynki gminne. W konkursie 
wieńców ze zbóż i traw 
zwyciężyła Bukówka  
i Książenice. Mieszkańcy 
dopisali, stoiska z produktami 
regionalnymi cieszyły się 
zainteresowaniem. Wśród 
wystawców przeważali 
rzemieślnicy, bo Książenice  
to nowoczesna wieś.

W dwóch konkursach na wień-
ce dożynkowe, powiatowym i 

gminnym, udział wzięło 13 sołectw, kół 
gospodyń wiejskich i innych organi-
zacji społecznych. Zwyciężyły wieńce 
wykonane w Bukówce i Książenicach. 
Podobała się także dożynkowa kom-
pozycja wykonana przez mieszkają-
ce w gminie Ukrainki, która już była 
prezentowana podczas dożynek w 
Żelechowie. 

\\\   Daleka dzielnica  
Warszawy

Książenice dziś to nowe osiedla 
domów jednorodzinnych, ale także 
niskich bloków. Wieś, ale też odległa, 
położona w otulinie lasu przestrzeń 
gdzie mieszkają ludzie pracujący w 
Warszawie. I właśnie na placu przy 
niedawno wzniesionym osiedlu gdzie 
mieszkają nowi mieszkańcy, odbyły się 
uroczystości tego święta plonów.

– Zmienia się Polska, zmienia się 
polska wieś – powiedział sołtys Sta-
nisław Kolasa. – Książenice mają już 
niewiele wspólnego z tradycyjnym rol-
nictwem. Tradycję trzeba zachować. 
Obowiązkiem władz samorządowych 
jest organizowanie święta plonów i 
przypominanie mieszkańcom o war-
tości chleba – dodał. 

Sołtys razem z paniami z rady sołe-
ckiej witał mieszkańców, którzy tłum-
nie przybyli na dożynki, przy stoisku 
produktów regionalnych. Pierwsze 
dożynki w Książenicach, to decyzja 
burmistrza, uzasadniona tym, że to 
największa wioska w gminie. Miesz-
ka w niej ok. 3 tys. ludzi i wciąż ich  
przybywa. 

– Nasza wioska ma dobrą lokali-
zację, komunikację z Warszawą, a żyje 
się tu spokojnie, w otulinie leśnej. Jed-
nocześnie dla mieszkańców mamy to 
co potrzebne, jest szkoła, przedszkola, 
kościół – dodał sołtys. 

\\\   Strażacy i rolnicy
Jacek Wiśniewski mieszka w Ksią-

żenicach od urodzenia, od 15 lat jest 
strażakiem, a od roku naczelnikiem 
OSP. Na dożynki przybył razem z ko-
legami, aby zapewnić imprezie bezpie-
czeństwo. 

To dzięki jego inicjatywie straża-
cy mają nowy system powiadomień 
o zdarzeniach informujący ich także 
o tym, czy jadą do kolizji drogowej, 
czy pożaru. Dzięki temu już w drodze 
mogą psychicznie przygotować się do  
działania. 

– Jak się wieś rozwija, to i jednostka 
OSP też powinna – mówi Jacek Wiś-
niewski. – A przecież poza Książeni-
cami mamy jeszcze Urszulin, Opypy, 
Radonie… Prowadzimy więc obecnie 
rekrutację! Dziś jest w Książenicach 
45 strażaków, a może być i tysiąc – 
śmieje się naczelnik i dodaje – Aby zo-
stać strażakiem OSP, wystarczy mieć 
skończone 18 lat i nie więcej niż 65! 
Zapraszamy także dzieci, jeśli ukończy-
ły 12  lat, mogą przystąpić do młodzie-
żowej drużyny pożarniczej – dodaje  
naczelnik. 

Ducha zabawy mieszkańcom Ksią-
żenic podczas dożynek dodawała już 
od południa kapela Nicponie, grając 
szlagiery filmowe i taneczne. 

– Kukurydza i pszenica. Zwierząt 
hodowlanych coraz mniej – mówi 
o charakterze powiatu grodziskie-
go Genowefa Wacławek ze stoiska 
Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego. – Rolników nie ma wielu, 
ludzie dziś mnie pytali głównie o cho-
robę pszczół, bo to obecnie poważny 
problem. Przede wszystkim jednak 
przychodzili z dziećmi, żeby te mogły 
zobaczyć ekspozycję nasion zbóż, traw i 
roślin strączkowych. Dzieci są ciekawe, 
jak wyglądają różne nasionka, bo choć 
mieszkają na wsi, nie mają okazji ich 
oglądać – dodaje.

Idea imprez dożynkowych dziś słu-
ży bardziej integracji mieszkańców, niż 
jest świętem chleba, ale i tak jest ważną 
i potrzebną inicjatywą. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz 

Pamiętajmy o wartości chleba
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\\\ PRUSZKÓW

MKS Pruszków ma za sobą 
pierwszy trening. Sezon 
2022/2023 w Energa Basket 
Lidze Kobiet rozpocznie się  
8 października.

P rzed koszykarkami z Pruszkowa 
kolejne wyzwanie. Poprzedni se-

zon w wykonaniu zawodniczek MKS 
był wyśmienity. Kolejne zwycięstwa 
i awans do Energa Basket Ligi. W se-
zonie zasadniczym MKS wygrał 23 
spotkania i jedno przegrał! Jak burza 
pruszkowski zespół przeszedł przez 
fazę play-off i w finale pokonał AZS Uni-
wersytet Gdański.

Po ponad trzech miesiącach od 
decydującego meczu o awansie MKS 
rozpoczął przygotowania do nowego 
sezonu. Tym razem w Energa Basket 
Lidze. Koszykarki pracują nad formą 
i szykują się do sezonu. 

W najbliższych rozgrywkach w 
barwach pruszkowskiej drużyny zo-

baczymy: Karolinę Zaborską, Marze-
nę Marciniak, Sonię Frojdenfal, Kata-
rzynę Świeżak, Weronikę Papiernik, 
Polę Dmochewicz, Martę Stawicką, 
Martę Masłowską, Aleksandrę Iwa-
niuk, Julię Tyszkiewicz, Magdalenę 
Parysek-Bochniak.

\\\   Na początek do Gdyni
W 1. kolejce MKS Pruszków zagra 

na wyjeździe z VBW Arka Gdynia. Ko-

lejnym rywalem ekipy z Bohaterów 
Warszawy będzie Zagłębie Sosno-
wiec. Mecz u siebie MKS zagra w 4. 
kolejce. 26 października pruszkow-
ski zespół zagra z Enea AZS Politech-
niką Poznań.

Runda zasadnicza zakończy się 
na początku marca 2023 roku. Roz-
strzygnięcia fazy play-off powinny 
być znane maksymalnie w połowie 
kwietnia.                          Artur Szpuda

Koszykarki rozpoczęły treningi

Pierwszy mecz MKS zagra z ekipą z Gdyni
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Ostatni letni akcent sportowy. 
10 września odbędzie się 
turniej mikst w siatkówce 
plażowej w Grodzisku 
Mazowieckim.

P romienie słońca, plaża, piasek, pił-
ka, a do tego siatka i to jest sposób 

na aktywne spędzenie czasu! W waka-
cje wiele osób chętnie gra w siatkówkę 
plażową. W Grodzisku Mazowieckim 
ku końcowi zbliża się cykl Siatkarskiej 
Plaży 2022. Ostatni turniej zaplanowa-
no 10 września.

Nadarza się okazja na aktywność 
na plaży. Ostatnią w tym sezonie, a 
więc warto skorzystać. Zwłaszcza że w 
zawodach może wziąć udział każdy! 
Do tego przewidziane są nagrody dla 
najlepszych, a dobra zabawa jest gwa-
rantowana!

10 września rywalizacja rozpo-
cznie się o godzinie 9.00 na nowo-
czesnych boiskach przy kompleksie 

Stawów Walczewskiego. Zapisy pod 
numerem: 606 962 204. Co istotne, 
gramy w formule mikst – para pani + 
pan. Wpisowe wynosi 50 zł.

Sport jest głównym tematem wy-
darzenia, ale trzeba pamiętać, że na 
Stawach Walczewskiego można miło 
spędzić czas. – Można przyjechać z 
rodzinami i znajomymi – miejsca na 
grilla, leżaki, place zabaw, łódki, kaja-
ki, plaża z kąpieliskiem, obiekt Orlik, 
plenerowa siłownia, gastronomia. Nikt 
się nie będzie nudził w czasie kiedy wy 
będziecie brnąć do finału – zachęcają  
organizatorzy.                       Artur Szpuda

Zmagania na plaży 

POZIOMO: 5) rodzinne miasto Krze- 
simira Dębskiego; 11) zespoły sporto- 
we; 12) szachowy pat; 13) Javier, były 
sekretarz NATO; 15) rysunek na skó- 
rze; 16) Wenus lub Saturn; 17) nora, 
dziura; 18) odnawialna lub kinetyczna;  
19) imię męskie; 21) żararaka, jado- 
wity wąż; 24) lebiodka dla naukowca; 
26) inaczej kordieryt, minerał; 29) gracz 
w hokeja na trawie; 30) do cięcia drew- 
na; 31) kobieta niezamężna; 32) ame- 
rykański stan z Boise; 34) przepływa 
przez Jelenią Górę; 35) omijany, za- 
kazany temat; 36) niejeden na głowie; 
39) szybki bieg koński; 41) samochód; 
42) komplet kart do gry; 43) inaczej 
igława, drzewo iglaste; 44) malarz 
tworzący obrazy wojenne; 45) układa 
kostki na chodniku; 48) malarski sto- 
jak pod obraz; 51) pokarm, żywność; 
54) płynie przez Genewę; 56) zespół 
Marka Grechuty; 58) Polacy za granicą; 
60) część sztuki teatralnej; 61) opona 
na śliskie drogi; 63) las z „Makbeta” 
Szekspira; 64) śliwa wiśniowa krócej; 
65) boiska do tenisa; 66) lodowcowa 
w dziejach Ziemi; 67) stolica Turkme- 
nistanu.

PIONOWO: 1) żądają go porywacze; 2) 
warzywo na ćwikłę; 3) w herbie War- 
szawy; 4) rów z wodą otaczający  
zamek; 5) napisał „Wojnę Światów”;  
6) duży łyk 7) ostre sztućce; 8) i włoski, 
i kokosowy; 9) łopata helikoptera;  
10) małpia lub wietrzna, choroba;  
14) odbiorca przesyłki; 15) przekłada 
teksty na polski; 19) jego stolicą Muskat; 
20) ludzki staw z rzepką; 22) uczest- 
nictwo w zawodach lub szkoleniu;  
23) żabie lub kurze na talerzu; 24) „...po- 
słów greckich” Jana Kochanowskie- 
go; 25) ciężar papieru; 27) pszczoły 
pracujące w ulu; 28) leczenie, kuracja; 
31) przerwa w pracy; 33) załoga łodzi 
wioślarskiej; 36) miasto Carla Zeissa;  
37) kierownica statku; 38) budynek  
wielorodzinny; 39) klatka filmowa;  
40) dworzec kolejowy; 46) wyspa 
ze Świnoujściem; 47) imię żeńskie;  
49) głęboki na zupę; 50) stolica z pa- 
łacem Buckingham; 52) kurzawa 
śnieżna; 53) Drzewko Matki Boskiej; 
55) Diderot, autor Kubusia Fatalisty; 
57) rzeka w Weronie; 58) zawiązki 
kwiatów; 59) syn Adama i Ewy;  
61) państwo z Kinszasą; 62) kapitan  
z powieści „Moby Dick”.

Litery z pól ponumerowanych od 1 do 33 utworzą rozwiązanie:
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Starosta Pruszkowski 
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie zostały wywieszone wykazy nieruchomości Skarbu Państwa 
przeznaczonych do sprzedaży.

 Raszyn, 1 września 2022 r.

OBWIESZCZENIE WÓJTA GMINY RASZYN
Na podstawie art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnieniu informacji o środowisku 
i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania  
na środowisko (Dz. U. z 2022 r. poz.1029) informuje się o przyjęciu dokumentu: 
• miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części terenów położonych we wsi Łady  
w Gminie Raszyn – rejon ul. Ziołowej i ul. Za Olszyną na podstawie uchwały Nr LX/522/2022 Rady 
Gminy Raszyn z dnia 14 lipca 2022 r. (Dz. Urz. Woj. Maz. z dnia 25.08.2022 r. poz. 8740)
oraz o możliwości zapoznania się z jego treścią, a  także podsumowaniem, o którym mowa w art. 55 
ust. 3 ww. ustawy.

Z up. Wójta 
Zastępca Wójta Katarzyna Dombska

 
Wykaz nieruchomości przeznaczonych do oddania w dzierżawę 
Burmistrz Miasta Piastowa informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Piastowie przy  
ul. 11 Listopada 8,  klatka A, I p., na tablicy ogłoszeń  w terminie 06.09.2022 r. – 27.09.2022 r.  
został wywieszony wykaz nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy Miasta 
Piastów przeznaczonych do oddania w dzierżawę.

 

Starosta Grodziski 
Informuje, iż w dniach od 31.08.2022 r. do 21.09.2022 r. w siedzibie Starostwa Powiatu Grodziskiego 
w Grodzisku Maz. przy ul. Dalekiej 11A i ul. Żyrardowskiej 48 bud. A został wywieszony na tablicach 
ogłoszeń: wykaz nieruchomości przeznaczonych do zbycia z zasobu Skarbu Państwa. Wykaz został 
także zamieszczony na stronie: www.bip.powiat-grodziski.pl

 DAM PRACĘ 
Firma poszukuje osoby do sprzątania hali 
produkcyjnej i magazynowej. Praca w sy-
stemie zmianowym po 12 godz. – 2 dni  
w godz. 6-18, 2 dni przerwy, 2 dni w godz. 
18-6. Praca w Solcu k. Szymanowa, do-
jazd z Warki, Góry Kalwarii i Wilanowa  
zapewniony. Zadzwoń na nr 501 631 374
Zatrudnię kierowcę, konwojenta,  
tel. 22 726 86 36, 22 726 83 42  
Pomoc w kuchni 1 lub 3/4 etatu, zmywal-
nia 3/4 etatu Piaseczno 227568337 
Zatrudnię pracowników do zakładu 
mięsnego w Górze Kalwarii,  
wykwalifikowanych i do przyuczenia, 
tel. 606 259 458   

USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460
WYCINKA DRZEW, USŁUGI RĘBAKIEM, 
USŁUGI PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM  
I MINIKOPARKĄ TEL. 537 537 450,  
537 537 650 
Remonty i wykończenia wnętrz (glazura, 
malowanie, szpachlowanie, hydraulika, 
elektryka) tel. 517 687 247 
Usługi złota rączka tel. 502 222 001

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63
AUTOMATYKA, napędy do bram - prze-
suwnych, garażowych, dwuskrzydłowych. 
Sprzedaż, montaż i serwis, tel. 790 331 339
Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV. Zadzwoń 501 700 315 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

Docieplanie budynków, malowanie ele-
wacji, podbitka, poddasza tel. 501624562
Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 
Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533
Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288
Wywóz gałęzi, ogrodnicze, koszenie 
519874891 
PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30
Docieplanie Budynków 795 96 96 96 
GLAZURA, GRES, REMONTY 601 219 482
KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 
Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Kominiarz tel. 500 214 632 
HYDRAULIK TEL. 735 392 792
Wycinka drzew tel. 505 591 721
Przeprowadzki tel. 505 591 721
Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana szyb  
i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480
Pranie dywanów 669 445 400
Naprawa pralek, tel. 602 322 951
Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581
Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907
Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214
Dekarskie, naprawa dachów, rynien, ob-
róbki blacharskie, montaż dachów, papa 
termozgrzewalna, blacha trapezowa, bla-
chodachówki, tel. 577 403 312

KUPIĘ  
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418   

SPRZEDAM  
Ładne łóżko piętrowe + 2 porządne  
materace 90/200 tel. 732245143 
Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

AUTO-MOTO KUPIĘ
Odkupimy twoje auto. Wysokie ceny. 
tel. 510 210 692 

AUTO-KASACJA SKUP-AUT  
legalna FIRMA 515 514 100 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533
Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300
Skup aut na kasację 508206738 
Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
1-ka 650/Os, 2x400/Para +Opł 
502222555 
PESEL, Meld, Umowa 720908080   

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ DO REMONTU,  
Z PROBLEMEM PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ, 
UDZIAŁ. TEL. 786-805-828 
Kupię las koło Prażmowa,  
tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
Działki budowlane 800 m2 i działki  
rekreacyjne k. Prażmowa,  
tel. 602 770 361, 791 394 794 

ZDROWIE 
Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221  

SEZAM, sklep zielarsko medyczny  
i zdrowa żywność, ul. Czajewicza 1,  

róg Nadarzyńskiej, PIASECZNO,  
tel. 506 76 74 74 

NAUKA 
Matematyka, 664 438 144                   

RÓŻNE
Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966

MATRYMONIALNE  
Wdowiec pozna Panią 55+.  
Tel. 502 901 274 

FINANSE  
Kredyty tel. 513 654 277
Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555

Wójt Gminy Nadarzyn 
zawiadamia, że na stronie internetowej Urzędu Gminy Nadarzyn – www.nadarzyn.pl (BIP) oraz  
na tablicach ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy Nadarzyn został zamieszczony wykaz nieruchomości 
przeznaczonych do oddania w dzierżawę.
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